




Revízió alá kell veiml az 
osztály sor s j egy-eladók 

névsorát! 
A Magyar fíankegyesület elhatá-

rozta felszámolását és ennek kap-
csán ezernégyszáz osztálysorsjegyet 
vett el és osztott fel a P. K., amely 
tudvalevőleg az osztálysorsjegy ügyét 
hivataból intézi. 

Békében külön osztálysorsjegyrész-
vénytársaság áll fenn s csak hatvan-
ezer sorsjegy volt kibocsátva és mind-
össze három-négy főelárusító kezében 
voltak az összes sorsjegyek. Azóta 
egyfelől 

fokozatosan felemelték a sorsje-
jegyek számát nyolcvannégyezer 

darabra. 

másfelől decentralizálták és módosí-
tották a sors jegyárusi tás rendjé t és 
fettétele'?. A pénzügyi kormány a 
P. K. uvján ötven és száz sorsjegy 
tételeket jut ta tot t sokaknak, viszont 
nagyrészt érintetlenül hagyta azokat 
az óriási kvantumokat, amelyek régi 
jogon megillették az osztálysorsjegy-
árusí tó részvnéytársaság eredeti fő-
elárusítóit. Így állt elő az a különös 
helyzet, hogy amíg a pénzügyi kor-
mány több vonatkozásban nem res-
pektálta azokat a szerzett jogokat, 
amelyeket maga a kincstár biztosí-
tott, másrészt 

túlzottan megvédte azokat, akiknek 
egy magánrészvénytársaság jut-
tatott óriási és kockázat néküli 

jövedelmeket. 

Jelenleg az a helyzet, hogy a leg-
nagyobb tétel 11.000 darab, a Török 
A. és Tsa bankházat illeti meg. Ez a 
tétel 

300.000 P-t biztosított és kockázat 
nélküli hasznot jelent a tulajdo-

nosoknak. 

akik ezidőszerint egy neves bankház 
tulajdonosainak, Stux Gyula és Hu-
gó uraknak a — feleségei. Ebből a 
jövedelemből az értéktőzsde komoly 
tagja i között, akik jelenleg jövedelem 
nélkül állanak, száz tagnak biztosíta-
na megélhetést, ha a tételt 50 és 100-as 
kvantumokra osztanák fel. Ezenkívül 
4000-től 5000 darabig terjedő konti-
genisük van a Gaedicke és Fuchs H. 
bankházaknak, amelyek szintén a meg-
szűnt osztálysorsjátékilészvény társa-
ságtól nyerték jogaikat és 

120—250.000 pengős rentét élveznek. 

Ezeknek a tételeknek a megfelelő fel-
osztása további százötven tőzsdetagot 
ju t ta tna egzisztenciához és megolda-
ná a tőzsde súlyos válságát. 

A P. K.-nak automatiee joga van 
minden huzássorozat befejezése után 

revideálni azokat a megbízásokat 
amelyeket kiadott, illetve amelye-

ket fenntartott. 

Kétségtelen tény, hogy a tőzsde u j 



elnökségének erélyes fellépése esetén 
mód nyílna arra , hogy a P. K. a 
legközelebbi búzás előtt 

a tőzsde elnökének bevonásával 
felülvizsgálja az eddigi rendet 

és olyan igazságos elosztást teremt-
sen, amelyet minden érdekelt tényező 
csak elégtétellel üdvözölhetne. 

I t t emlí t jük meg, hogy szakkörök-
ben feltűnést keltett, hogy az Ellen-
őrző és Bizalmi Rt.-nak a Pénzinté-
zeti Központtól, amely tudvalevően az 
osztálysorsjáték ügyeit intézi, 

sikerült 300 darab sorsjegyet kap-
nia, 

miután hasonló vállalatok ennél sok-
kal kisebb kontigensért is hiába ki-
lincselnek. A budapesti törpe intézet 
vezérigazgatója Radó Ödön, elnöke 
Proznovszky Iván meghatalmazott 
miniszter, aki korábban Magyaror-
szág párisi követe volt. 

Radó Ödön korábban a Herrnes Biz-
tosító Rt. vezérigazgatója volt, de a 
német anyavál la la t összemomlíása 
után 

magas végkielégítéssel megvált ál-
lásától. 

Az itt kapott pénzből vásárolta meg 
az Ellenőrző és Bizalmi Rt. cimü tör-
pe bank részvénytöbbségét s miután 
egy év óta többféle üzlettel kísérlete-
zett, most a sors jegyárusí tásra vetet-
te rá magát. 

Minthogy a felszabaduló kontigen-
saket 

rokkantaknak és hadiözvegyeknek 
kell juttatni kisebb tételekben. 

az érdekelteket módfelett izgatja az 
a kérdés, miért és mi módon jutott a 
biztosítási exigazgató vállalata 300 
darab sorsjegyhez, amelynek árusí tá-
sa tetemes jövedelmet biztosít. 

4 sztikségrendelei é s a EiáziuraL 
Aze mber, ha Németh Béla elnök si-

ralmait hallgatva, azt hiszi, hogy a 
háziurak már alig tudnak megélni a 
házbérekből. Pedig ennek épp az ellen-
kezője igaz- Hiába mondja dr. Németh 
elnök, hogy a háztulajdonosokat most 
természetszerűen nagy mértékben fog-
lalkoztatja a szükségrendelet végre-
haj tásának ügye. Ma a helyzet ugyan-
i.s az, hogy a háztulajdonosok jórésze 

a rendes adót is alig vagy egyál-
talán nem tudja fizetni 

s éppen ezért múlhatat lanul szüksé-
ges, hogy a szükségrendelet végrehaj-
tása során figyelembe vétessék a ház-
tulajdonosok valódi, jelenlegi helyzete, 
figyelembe vétessenek az újabban ke-
letkezett lakásüresedések és a beállott 
lakás, üzleti és műhelyi kármérséklé-

sek. 
Ez irányban — úgymond dr. Németh 

Béla — előterjesztést tettem a pénz-
ügyminisztériumnak, kérve, hogy ve-
gye tekintetbe a minisztériumba a 
rendelet végrehaj tásánál azt is, hogy 
milyen az egyen ingatlanok megterhe-
lése. 

Sok igazságtalanságot is ki kell 
küszöbölni. 

A most folyó adófelszólamlási tárgya-
lásoknál kiderül, hogy a vagyonadó ki-
vetése mennyire igazságtalan. Az ed-
digi vagyonadó megállapítások ér-
vényben maradhatnak. 

A háztulajdont sújtja a legtöbb 
adó, mert a háztulajdonos a leg-

megfoghatóbb. 



A háztulajdonosok .megadóztatásánál a 
pénzügyminisztériumhoz tett előter-
jesztéseik szerint kell el járni . Ha ez 
nem következnék be, úgy az az igaz-
ságtalanság, amely az adózás tekinte-
tében máris fennáll a háztulajdonosok 

há t rányára , a jövőben még csak foko-
zódnék, elannyira, hogy teljesen alá-
ásná a polgárság egyik legfontosabb 
részének, a háztulajdonosoknak anya-
gi, gazdasági teljesítő képességét-

A Fenyves-cég 
fizetésképtelensége 

Budapestnek és az egész ország tex-
tilkereskedelmének az utóbbi éveikben 
a legnagyobb szenzációja a Fenyves 
Áruház fizetésképtelensége, amely a 
jelek szerint botránnyá dagad. 

A cég hitelezői sorozatos tanácsko-
zásokat tar tanak, vizsgálják a cég stá-
tuszát és ennek során meglepő dolgok-
ra jönnek rá. Igy többek között meg-
állapították az érdekeltek, hogy 

Feni/vesék augusztusban mindösz-
szc 13.1,00 pengős forgalmat bonyo-
lítottak le és ennek ellenére utóbbi 
hetekben mégis 100.000 pengő ér-

tékű árut vettek fel. 

A hitelezők azt f i r ta t ják , hogy Feny-
vesek hogyan kerülhettek fizetési vál-
ságba, amikor a multévi mérlegüket 
még nyereséggel zárták, viszont a 
szakértők a mostani veszteséget 3.5 
millió pengőre teszik. A megindult 
vizsgálat során összeállították a hite-
lezők névsorát és ebből kiderült, hogy 
a Fenyves-cégnek 700 kisebb-nagyobb 
hitelezője van. A Corvin-áruházi szak-
értő az áru-akt ívákat 16 millió pen-
gőre becsüli. A hitelezőknek ,iz a vé-
leménye, hogy a leltár megéri a két-
millió pengőt, mert ma inkább áru-
hossz van, amit értékesítés esetén elő-
nyösebben tudnának felhasználni. A 
cégnek egyéb aktívái közül figyelem-
be jöhet még a kinlevősögi állomá-
nya, amely bruttó összegben 800.000 
pengőre rúg, de ebből maga a Feny-
ves-cég 50 százalékig ter jedő leíráso-
kat tart szükségesnek. 

A hitelezők előtt többféle megoldási 

lehetőség van és nem tudnak egyelőre 
közös p la t formra jutni. Szó van a tel-
jes likvidációról, de a hitelezők egy 
része az iizem fenntar tása mellett van, 
míg több hitelező abban az irányban 
kezdett tárgyalásokat, hogy esetleg 
tekeerős ú j cég vegye át a Fenyves 
Áruházat és ez az ú j cég garanciá t 
nyú j t ana a hitelezők követeléseire is. 

Egyelőre a hitelezők maguk sincse-
nek tisztában a -kjivetendő eljárással, 
úgyhogy katolikus* zavar van a hite-
lezők között. Meg kell még említeni, 
hogy a Fenyves-céget Boschán Miksa, 
a Boschán Henrik rt. igazgatója, csa-
lás címén feljelentette a rendőrségen. 

— — — 

Elbocsájtattak 
300 biztosítási tisztviselőt 
Gazdasági viszonyaink ma kereske-

delmi életünk minden ágára nyo-
masztóan hatnak. Az üzletkötés min-
vonalon napról napra nagyobb na-
gyobb nehézségekbe ütközik. Ez alól 
a biztosítási szakma sem tud ja ma-
gát kivonni, mert ennek az üzletág-
nak éltető e'enie az ú j üzletszerzés, 
— ami ma a legtöbb üzletágban csak-
nem lehetetlent Ennek következmé-
nye volt, hogy legtöbb nagy biztosí-
tónk nagy számmal bocsátotta el úgy 
Pesten, mint a vidéken ügynökeit'.. 
Az igy állástalanokká lettek száma 
— több elbocsátott alacsonyabb be-
osztású tisztviselőkkel együt t meg-
haladja a háromszázat. 



Hárman távoztak Budapestről 
í rói ós színházi körökben elterjedt 

híreik szerint Molnár Ferenc azzal a 
tervvel foglalkozik, hogy állandó tar-
tózkodásra Budapestről Bécsbe költö-
zik. Molnár Ferencnek a Zsigmond uc-
cában van állandó lakása. Molnár most 
teljesen fel aka r j a adni budapesti la-
kását és állandó tartózkodásra Bécs-
ben akar letelepedni. Molnár Ferenc 
távozásának okairól különböző verziók 
vannak forgalomban. 

Az adóhivatal évről évre horribilis 
adókat vetett ki Molnár Ferencre, aki-
nek nagy jövedelmei varnak tantiém-
jeiből. Molnár Ferenc bizalmas bará-
tainak közlése szerint elköltözik Bu-
dapestről. 

Molnár Ferenc kétségtelenül a leg-
nagyobb jövedelmű magyar színdarab-
íróik közé tartozik és ezért jogosan 
kérnek tőle 30 ezer pengő adót. 

A második távozó Sonnenfeld Lajos, 
az Ofa vezérigazgatója, aki bérbead-

ta stefániaúti v i l lá já t ós véglegesen 
Bécsbe költözik. Természetesen Son-
nenfeld Lajos Bécsben való letelepü-
lése nem jelent változást az Ofánál, 
mert az Ofa budapesti i rodá ja válto-
zatlanul fennmarad. 

A harmadik: báró Komfeld Pál, aki 
elhatározta, hogy tevékenységének 
színhelyét és lakóhelyét hosszabb idő-
re Párizsba helyezi át. Ebből az okból 
lemondott mindazon állásairól, ame-
lyek állandó budapesti tartózkodását 
tennék szükségessé, így többek között 
a Magyar Általános Hitelbanknál való 
administ.rateur délégues-megbízásról, a 
OyOSz alelnökségéről és a Budapesti 
Áru- és Értéktőzsde tanácsában viselt 
tagságáról. Báró Kornfeld mindamel-
lett t ag ja marad a Hitelbank és az ér-
dekköréhez tartozó egyes vállalatok 
igazgatóságának és végTehajtóbizott-

ságának és széleskörű magyarországi 
kapcsolatait ú j tevékenységi körében 
is fönn fogja tartani . 

Feltűnően kevesen látogatják 
a főváros gyógyfürdőit 

A főváros három gyógyfürdőjének 
látogatása az utóbbi időben feltűnően 
visszaesett. Gellér-fürdőben az idén 
augusztusig 146.634 ember fordult 
meg a tavalyi 181.759 látogatóval 
szemben, az előző félév jövedelme vi-
szont a multévi 377.876 pengőről 
339.218 pengőre esett. A Gellért-szálló 
forgalma emelkedett ugyan, de a 
bevétel mégis kevesebb, mert a ven-
Idiégek rövidebb Edéig tartózkodtak 

Budapesten, mint máskor. Tavaly 
augusztusig 420.150 pengő volt a Gel-
lért szállójának bevétele, az idén pe-
dig 346.018 pengő. A Rudas-fürdőben 
július végégi 128.0753-en fürödtek, 
míg tavaly ugyanezen idő alat t 142.754 
látogató volt. A Rudas-fürdő fellen-
dülését a nemrégiben elkészült kü-

lönböző újításoktól vár ják . 
A Gellér-fürdő látogatottsága 19 

százalékkal, a bevétel 15 százalékkal, 
a Széchenyi-fürdő látogatottsága 17 
százalékul, bevétele pedig 22 százalék-
ka! csökkent. De ha nem is fürdenek 
ásványvízre még mindig szomjasok a 
budapesti emberek, erre vall, hogy 
az, ásványvizüzein forgalma számot-

Október hó végétől 
hetenkint jelenig meg 

A HET 
A: z újságírás szenzacioja 

Viktor!,a nvomda , Budapes t , VII., Kirá ly-u . 3. 
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